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ZE ŽIVOTA OBCE

Znovu se musím touto cestou omluvit 
obyvatelům dotčených ulic za  omeze-
ní, kterým byli po dobu stavby vystaveni. 
Doufám, že nová podoba ulice jim tato 
příkoří vynahradila: byly zhotoveny úpl-
ně nové asfaltové komunikace, chodníky, 
25 parkovacích stání a nová stanoviště pro 
popelnice. 

V rámci této akce byla kompletně vymě-
něna stařičká kanalizace a  instalováno 
nové veřejné osvětlení (včetně kabeláže). 

Během výkopových prací byly rovněž 
rozvedeny chráničky pro optické sítě spo-

lečností SPRINTEL a  T-Mobile. Celkové 
náklady přesáhly 12 mil. Kč včetně DPH. 
(Předpokládaná cena dle projektanta byla 
téměř 20 mil. Kč.) V průběhu tohoto roku 
nás ještě čeká výsadba stromů a  keřů, 

čímž bude proměna dokončena.
V  pátek 31. května pak proběhlo slav-

nostní přestřižení pásky za  přítomnosti 
obyvatel přilehlých domů, zastupitelů obce 
a zástupců zhotovitele.

Jak jsme v Lutíně volili europoslance?

Okrsek
Voliči 

v seznamu
Vydané 
obálky

Volební 
účast v %

Odevzdané 
obálky

Platných 
hlasů

Platné 
hlasy v %

1 825 287 34,79 286 284  99,3

2 453 155 34,22 155 153  98,71

3 641 192 29,95 192 192 100

4 581 253 43,55 253 253 100

Celkem 2500 887 35,48 886 882  99,55

Z  třiceti kandidujících politických stran, hnutí a  koalic je v  naší obci umístění 
v první desítce nasledujíci:

S kompletními výsledky voleb se můžete seznámit na internetových stránkách 
volby.cz. 

Celkové výsledky voleb v České republice jsou zveřejněny ve Sbírce zákonů – 
Sdělení Státní volební komise č. 148/2024 Sb. 

�  �  �  �  �

VOLBY DO  ZASTUPITELSTEV KRAJŮ ČR vyhlásil prezident republiky na  pátek 
a sobotu 20. a 21. ZÁŘÍ 2024.

 1. Ano 2011 292 33,10
 2. SPOLU (ODS, KDU-ČSL, TOP 09) 170 19,27
 3. STAČILO! 105 11,90
 4. PŘÍSAHA A MOTORISTÉ 88 9,97
 5. Starostové a osobnosti pro Evropu 50 5,66 

 6. Sociální demokracie 27 3,06
 7. Česká pirátská strana 25 2,83
 8. PRO – Jindřicha Rajchla 21 2,38 
 9. Svobodní 14 1,58
10. Strana zelených 11 1,24

Konečně hotovo! Nová Břízová slouží jejím obyvatelům. Fota: Michal Holásek

Dokončená rekonstrukce Břízové ulice 
v Lutíně, která se vinou komplikací při vý-
měně kanalizace a následného zimního 
období protáhla na dlouhých téměř osm 
měsíců, byla konečně předána zhotovi-
telem (spol. PORR a.s.) představitelům 
Obce Lutín 26. dubna 2024.

Břízová konečně září novotou
Kandidáti, počet platných hlasů (v procentech):

I n f o r m a c e  s t a r o s t y  o b c e

�  �  �  �  �
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Získali jsme novou lékařku
pro děti a dorost

V minulé rubrice „Starosto, jak to teda je?“ 
jsem informoval o probíhajících jednáních 
s novou lékařkou pro děti a dorost. Ta by 
měla nahradit MUDr. Přikrylovou, která po-
malu míří do penze. A ono to vyšlo! Už teď 
můžu říct, že jsme domluveni s dětskou lé-
kařkou MUDr. Janou Sýkorovou, která lutín-
skou ordinaci převezme od 1.9.2024. 

Obec Lutín, stejně jako mnohá jiná měs-
ta a  obce, fi nančně přispěje nové lékařce 
na  náklady spojené s  převzetím ordinace 
a pomůže jí s náročnými začátky. Dětských 
lékařů je kritický nedostatek a my, „Lutíňá-
ci a  Třebčiňáci”, si můžeme gratulovat, že 
dětská ordinace u nás zůstane a v budouc-
nu se přestěhuje do nového zdravotnického 
centra v Břízové ulici č.p. 127. 

Naše budoucí nová paní doktorka o sobě 
napsala:

„V  roce 2009 jsem absolvovala Lé-
kařskou fakultu Univerzity Palackého 
v  Olomouci. Jako lékařka jsem pra-
covala několik let v  Nemocnici Přerov 
na dětském lůžkovém oddělení a nefro-
logické ambulanci a  na  novorozenec-
kém oddělení. Zajišťovala jsme rovněž 
lékařskou službu první pomoci. Později 
jsem v několika ambulancích praktické-
ho lékaře pro děti a dorost působila jako 
zastupující lékařka. Průběžně se vzdě-
lávám a účastním se každoročně něko-
lika odborných kongresů. Jsem vdaná 
a mám dvě děti.“

My věříme, že se paní doktorce bude 
u nás líbit. V případě, že hledáte pro své 
dítko praktického lékaře, můžete se obrátit 
na  lutínskou ordinaci, která má volné ka-
pacity.

Naší dlouholeté dětské lékařce MUDr. Při-
krylové děkujeme za léta péče o naše děti 
a přejeme pohodu a stálé zdraví.

Starosto, tak jak to teda je?

Dnes se snažím objektivně reagovat na připomínku 

„Výhledově je třeba zajistit dostatek míst k parkování (nadzemní, podzemní garáže), stavbu rodinného domu 
podmínit vybudováním garáže nebo stání na pozemku majitele.“ 

Ano, i tentokrát má autor připomínky pravdu. Aut je opravdu víc a víc, stává se, že na domácnost připadají dva automobily 
a třetí je služební (někdy také firemní nákladní). Největší problém s touto situací je v Lutíně na sídlišti a v ulici Růžová. 

V době budování bytových domů se moc nemyslelo na  to, že počet aut rapidně poroste. Obec udělala v  tomto ohledu 
za dvacet let dost práce - na sídlišti a v  jeho okolí bylo vybudováno přes 400 parkovacích stání a pracuje se na dalších. 
V rámci rekonstrukce ulice Růžová je naplánováno více než 100 parkovacích stání. Už nějakou dobu rovněž probíhají jednání 
s majiteli pozemků za sídlištěm, kde by mohla vzniknout další etapa (shodu jsme ještě nenašli). 

Parkování si ovšem vybírá jednu velkou daň, a  to je úbytek zelených ploch nebo polí, na  jejichž úkor parkoviště musí 
vzniknout. A tak prakticky u každé plánované akce slyším z jedné strany „starosto, co nejvíc parkovacích stání”, a z druhé 
„starosto, my chceme pod okny stromy a zeleň”. Abychom pak vyšlí vstříc všem, snažíme se parkovací plochy rozšiřovat 
přiměřeně a doplňovat je výsadbou 
nové zeleně – stromů i keřů. 
Na  stromech však rádo posedává 
ptactvo, které nešetří automobilové 
„miláčky”. Tím si nechci stěžovat, 
jen pro ilustraci uvádím, že není 
opravdu lehké uspokojit všechny. 
K návrhu na podzemní či nadzemní 
garáže musím konstatovat, že ekonomická zátěž by byla silně neúměrná a náklady na výstavbu opravdu vysoké. 

A  jak je to s podmínkami pro stavbu domu? Takové podmínky jsou již dlouhou dobu ve stavebním zákonu. Podle něho  
„každý nový rodinný dům musí mít zajištěno stání dvou aut na vlastním pozemku”.

A co můžu slíbit? V  rámci rekonstrukcí ulic budeme nadále budovat parkovací stání v přiměřeném rozsahu, který bude 
vyvážen dostatkem zelených ploch a stromů. Vždyť na tom, že je Lutín zelený, jsme postavili celou jeho propagaci (viz nový 
logotyp obce).
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Na stránkách Obecního zpravodaje vždy rádi napíšeme o tom, že 
náš občan nezištně pomohl druhým. Takovým příkladem může být 
pan Radek Švéda z Třebčína, který byl nedávno oceněn zlatou Jan-
ského plaketou za čtyřicet bezplatných odběrů krve. Tento počet 
odběrů představuje v objemu zhruba dvacet litrů. 

Krev je nejvzácnější tekuti-
na, kterou doposud lékaři ne-
dokáží nahradit. Transfúzní 
služba se dlouhodobě potýká 
s  trvalým nedostatkem této 
životadárné tekutiny, proto 
bychom tímto článkem rádi 
apelovali na potenciální dár-
ce, aby se k odběrům přihlá-
sili. Nikdo z nás totiž neví, kdy 
může transfúzi on sám nebo 
někdo blízký potřebovat. 

Panu Švédovi ještě jednou 
děkujeme za  jeho obětavost 
a doufáme, že získá nebo in-
spiruje další následovníky.

Dalibor Kolář, místostarosta

Krve není nikdy dost

Páteční oslavy v Ohradě. Foto: Jiří Látal

Dětská skupina v Lutíně?

Jak jistě víte, již druhým rokem připravu-
jeme projekt pro novou budovu mateřské 
školy, která by měla stát na místě domu 
č.p. 1 vedle základní školy. V  současné 
době však ani výhledově není možné počí-
tat s dotačním titulem na budování školek. 
Co je však poměrně štědře dotováno, jsou 
dětské skupiny. A co je dětská skupina? 

Dětská skupina je alternativou pro ma-
teřskou školu. Rozsahem částečně pokrý-
vá jak období jeslí, tak mateřské školky. 
Jedná se o péči o děti předškolního věku. 
Dětská skupina není vzdělávací institucí 
a nemusí dodržovat podmínky nastavené 
pro mateřské školy. Je to skupina různě 
starých dětí, kde se pečující osoby mohou 
věnovat individuálnímu rozvoji svěřených 
dětí přiměřeně jejich věku, vrozeným dis-
pozicím a zájmům. Děti se díky této službě 
mohou lépe adaptovat na prostředí mimo 
domov a  přirozeně se připravit na  vstup 
do většího kolektivu. Služba hlídání a péče 
o  dítě v  dětské skupině spočívá v  pravi-
delné péči o dítě ve věku od jednoho roku 
do zahájení školní docházky.

Zastupitelstvo rozhodlo na  svém dub-

novém zasedání o  přepracování projek-
tu mateřské školky na  dětskou skupinu, 
současně byl uveřejněn průzkum zájmu 
o  tuto službu a bylo zadáno vypracování 
tzv. analýzy potřebnosti, která by nám po-
mohla nastavit správnou kapacitu a věko-
vé zaměření dětské skupiny. 

Začátek realizace stavby tohoto zařízení by 
pak přicházel v úvahu v průběhu roku 2025.

�  �  �  �  �

Lutín se stává křižovatkou 
cyklostezek

Stavba celé cyklostezky z  Hněvotína 
do Lutína byla dokončena na konci května. 
Nová bezpečná trasa pro cyklisty i chodce 
byla po  konečných úpravách slavnostně 
otevřena za  přítomnosti hejtmana Olo-
mouckého kraje Josefa Suchánka v sobo-
tu 29. června 2024. 

Lutín se tak v současné době stává “kři-
žovatkou” cyklostezek, které řeší bezpeč-
né cestování čtyřmi směry (do  Třebčína, 
Slatinic, Luběnic a  Hněvotína). A  to ješ-
tě v  průběhu tohoto roku bude zahájena 
stavba cyklostezky z Olšan po  „magací-

nu”. Realizace navazujícího úseku od „ma-
gacíny” až po stávající zdravotní středisko 
se rovněž přiblížila, protože s majiteli dot-
čených pozemků se postupně daří najít 
shodu. 

Projekčně přichystány pak máme stezku 
na Olomoucké (čekáme na převod pozem-
ku od státu) a úsek přes budoucí náměs-
tí vedle BILLY. To znamená, že vyřešen 
bude i pohyb cyklistů po intravilánu obce. 
Vzhledem k  tomu, že do práce a za služ-
bami k nám jezdí možná tisíce lidí, je mož-
nost dostat se k nám a od nás na kole jistě 
vítanou alternativou. Nabízí se i možnost 
rekreačních vyjížděk a vycházek do okol-
ních obcí, což je pro naše občany velká vý-
hoda. Troufnu si říct, že není mnoho obcí 
s takto rozsáhlou infrastrukturou nejen pro 
cyklisty, ale i pro chodce.

Nezahálíme ani v  Třebčíně. Již nyní je 
projekčně nachystána stezka pro cyklisty 
a chodce do Lip (žádat o dotaci budeme 
v příštím roce), vypracována je studie trasy 
do Kaple.

Lutín se tak stává jako celek „Mekkou” 
cyklistiky.

Jakub Chrást
starosta (a rekreační cyklista)

Foto: Dalibor Kolář

Hody se vydařily

Tradiční třebčínské hodové slavnosti a oslavy výročí konce 
druhé světové války proběhly o víkendu 10. - 12. května. V pá-
tek v 19 hodin vyšel od Litovelské pivnice dlouhý průvod k po-
mníku padlým ve světových válkách a následně do Ohrady. 

Jsem rád, že je stále dost spoluobčanů, kteří si průvod ne-
nechají ujít, ba co víc, že se na něj těší. Protože - slovy mého 
předchůdce: “To, že se opravdu na průvod těšíme,  že považu-
jeme za výsadu v něm jít a že se v něm rádi společně potká-
me, vytváří velmi zvláštní atmosféru.“ V ohradě se po krátkém 
uvítacím proslovu rozhořela pětimetrová vatra a HODY začaly. 

Večerem nás provázela kapela ROXY a  k  dispozici byla 
spousta dobrot na chuť, hlad i žízeň. 
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Hasiči měli (jako vždy) napilno

Zásahová jednotka SDH má za sebou pět 
úspěšných výjezdů. Dvakrát vyjížděli hasi-
či do Slatinek - poprvé k  požáru odpadu, 
z  něhož se „vyklubaly” doutnající zbytky 
ohlášeného pálení z předešlého dne, a poté 
k  požáru digestoře v  kuchyni rodinného 
domu. Na  svatého Vladimíra (23.5.) za-
sahovali v Třebčíně u požáru živého plotu 
z tújí. Další dva zásahy proběhly na silnici 
mezi Třebčínem a Olšanami u Prostějova, 

kde došlo k  pádu stromů na  komunikaci. 
Všechny mimořádné události se naštěstí 
obešly bez zranění účastníků.

Návštěvou třebčínské hasičské zbrojnice 
na  konci dubna si děti ze základní školy 
v Lutíně zpestřily „Den Země“. Žáci si pro-
šli prostory užívané hasiči, mohli si potěž-
kat části zásahového vybavení a zahoukat 
na ruční sirénu. V Ohradě pak bylo pro děti 
otevřené zásahové auto a připravený oheň 
na opékání špekáčků. 

Druhý červnový víkend strávili naši hasiči 

v Domašově nad Bystřicí, kde připravili bo-
hatý program pro děti zaměstnanců podni-
ku Sigma Group, které ve známém táboře 
trávily víkend plný her a zábavy. Na konci 
června provedli tradiční ukázku na  dvoře 
lutínské mateřské školy. Výrobou bohaté 
pěny přispěli ke  zdárnému průběhu Dět-
ského dne v RC Klásek a při kácení máje 
na Den dětí 1. června na Rybníčku v Lutíně. 

Největším pracovním zápřahem spolku 
hasičů jsou tradičně třebčínské hody, o kte-
rých přinášíme samostatný článek. 

Odhalení pamětní desky významnému rodákovi. Odpoledne v Ohradě „úřadoval“ také kat. Fota: Jiří Látal

Nebezpečí je zažehnáno. Úklid stromů spadlých na silnici. Fota: Libor Mlčoch

V sobotu po ránu obsadili Ohradu volejba-
listé v rámci konání dalšího ročníku memo-
riálu Ing. Květoslava Křížka ml. V odpoled-
ních hodinách přibyl skákací hrad, stánky 
s  pouťovými drobnostmi a  možnost pro-
jížďky na koníkovi. Večer zakončila taneční 
zábava se skupinami Old School a Krápník.

Hodová neděle začala hudebním budíč-
kem dechovky Jiřího Pavlíčka, po hodové 

mši svaté v kapli svatého Floriána probě-
hl slavnostní akt odhalení pamětní desky 
třebčínskému rodákovi a významnému pr-
vorepublikovému politikovi Rudolfu Mlčo-
chovi. Slavnosti se zúčastnili představitelé 
obce a řada místních občanů. Děkuji i bra-
trům hasičům ze Slatinek za  jejich účast 
na našich hodových oslavách.

Odpolední program v  Ohradě zpestřilo 

vystoupení šermířské skupiny, orientálních 
tanečnic nebo „balonkového“ klauna. Zmi-
ňovat se o dobrotách z grilu a udírny je už 
„nošením sov do Athén“.

Děkujeme všem hostům za  hojnou ná-
vštěvu a ochotným pořadatelům za výbor-
nou organizaci.

Dalibor Kolář
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Výborná příprava Rodinného odpoledne 
v třebčínské Ohradě byla také dílem hasičů. 
Pro děti postavili „mini TFA” dráhu, aby si 
mohly vyzkoušet, jak tvrdý „chlebíček” mají 
hasiči při svém výcviku. Pro pobavení i pou-
čení předvedla své pokusy dvojice mladých 

vědců z Pevnosti poznání a  také oblíbený 
balonkový klaun. Přesné oko a pevnou ruku 
si rodiče i děti prověřili při soutěži ve střel-
bě ze vzduchovky. Škoda, že počasí zhatilo 
večerní promítání letního kina, které by den 
plný zábavy i poučení krásně završilo.

Děkuji všem, kdo se na organizaci podíleli.

(Pozn.: Zkratka TFA pochází z  anglického 
sousloví Toughest Firefi ghter Alive. V překla-
du to znamená “nejsilnější hasič přežije”.)

Dalibor Kolář

Soutěž ve střelbě ze vzduchovky. S mladými vědci z Pevnosti poznání. Fota: Jiří Látal

Na Rybníčku “řádily” čarodějnice

Poslední dubnové dny v Lutíně patří pra-
videlně a dnes už tradičně “sletům” čaro-
dějnic a stavění máje. V sobotu 27. dubna 
ukončila zábavné odpoledne na Rybníčku 
taneční zábava s  hudební skupinou VIA 
PABĚDA.

Lutínské čarodějnice přiletěly jako 
každoročně ze sabatu na Petrových ka-

menech v Jeseníkách a malé i velké ná-
vštěvníky pobavily pestrým programem. 
Vojenské mažoretky předvedly s velkým 
úspěchem žhavý pirátský tanec, ve kte-
rém bojovaly o soudek rumu, a scénky 
ze života drobných živočichů a hmyzu – 
mravenců, včeliček nebo krtků. 

Nakonec ozdobily s dětmi připravenou 

májku. Se zimou se rozloučily spálením 
Morany a tím podle dávných zvyků při-
vítaly jaro.

Na příští rok slíbily připravit nový pro-
gram a už teď se těší na své publikum.

Vladana Tomášková
členka kulturní komise

Malé „mezipřistání“ u Tomášků. Foto: Veronika Tomášková Pirátský tanec o soudek rumu. Foto: Zdeněk Vích
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„Osedlaná“ májka před vztyčením. Silní chlapi si poradili. Fota: Zdeněk Vích

Májka „padla“ na Den dětí

Letošní „májku“ jsme na Rybníčku spo-
lečně postavili koncem dubna. Počasí nám 
přálo, a tak byl Rybníček odpoledne zapl-
něn spoustou dětí, jejich rodiči a ostatní-
mi návštěvníky. Všichni si užívali výborné 
občerstvení, které připravili členové TJ 
Sigma, děti ocenily zejména skákací hrad, 
skluzavky, malování na  obličej, soutěže 
nebo hry s  dětskými písničkami. Pomo-

ci „vyhnat zimu“ nám přišly čarodějnice, 
které každý rok vystupují se skvělým pro-
gramem a tím vždy přispějí k výborné at-
mosféře odpoledne. Společně s dětmi také 
navěsily na špičku májky barevné fáborky. 
Za přispění několika návštěvníků se poda-
řilo májku vztyčit a my všichni jsme se celý 
měsíc mohli těšit z toho, jak ve výšce dva-
ceti metrů nad zemí zkrášluje obec. Večer 
proběhla taneční zábava se skupinou Via 
Paběda a Rybníček utichl až po půlnoci.

Na kácení májky jsme se sešli v sobotu 
1. června na Den dětí. Počasí nás trošku 
pozlobilo, ale i tak si myslím, že ti, kdo při-
šli, si „trochu mokré” odpoledne užili. Děti 
opět tancovaly, chvílemi sice pod stanem, 
ale déšť snad tolik nevadil, protože vše vy-
nahradila dětská tombola. Po celé odpo-
ledne bylo připraveno opět bohaté občer-
stvení a večer taneční zábava se skupinou 
TOMMY BAND.

Iva Lužná, předsedkyně kulturní komise

Na konci měsíce jsme si užili po roce Dět-
ský den. Tentokrát na  téma ,,Šmoulové”. 
Pro děti byly nachystané stanoviště s úko-
ly, skákací hrad pro malé i pro velké a letos 

poprvé se k nám přidal i pan ,,vláčkař” (pan 
Krumpolec z místního Klubu železničních 
modelářů). Vláčky měly u dětí velký úspěch, 
ale obdivoval je i  nejeden tatínek. Odpo-

Květen v  Klásku jsme zahájili be-
sedou s  dětskou psycholožkou 
na téma ,,Emoce u dětí”. Je vidět, že 
je to velké téma a  tomu odpovída-
la i  účast. Pro radu a  pochopení si 
přišel velký počet rodičů. Paní psy-
choložka, Mgr. Kateřina Palová PhD., 
která nás besedou provázela, byla 
skvělá. Trpělivě všechny vyslechla 
a  dala nám spoustu rad a  tipů, jak 
k našim malým pokladům přistupo-
vat a nezbláznit se z nich. 

Jaro si užili děti i rodiče

„Emoce u dětí” – beseda pro rodiče.
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lednem provázel Šašek Viky se svou show 
a nakonec se děti vyřádily v pěně od hasičů 
z Třebčína. Všem, kdo nám s akcí pomáhali 
(a není jich málo), MOC děkujeme! Bez je-
jich pomoci by to nešlo.

V červnu nám pomalu skončily kroužky 
a my už začínáme chystat nové pololetí. 
Těšit se můžete opět na pěkný výběr. Vše 

najdete během července na FB Klásku.
Na  konci června jsme ještě stihli přiví-

tat prázdniny. Na zahradě Klásku jsme si 
zahráli spoustu her, skákací hrad ,,praskal 
ve švech”, nechyběl ani pan Vláčkař s ma-
šinkami a na večeři jsme si opekli špeká-
ček. 

O prázdninách se v Klásku konají čtyři pří-

městské tábory, o kterých se dočtete v zá-
řijovém OZ. V  těchto týdnech bude dopo-
lední hernička uzavřena. Info najdete vždy 
na FBKlasekLutin. 

Přejeme krásné léto a těšíme se „na vidě-
nou“!

Za tým RC Klásek
Monika Janíková

„Šmoulí” dětský den na Rybníčku. Pexeso skládali malí i velcí. Foto: archiv RC Klásek

Všechno závisí na  tom, jestli je venku 
teplo nebo zima, tedy na počasí. Když je 
dostatečně dobré, aby se šlo ven, hrajeme 
sportovní hry (třeba s míčem nebo létají-
cím talířem) nebo třeba  naši vlastní „ukra-
jinskou schovku“. Když ale není ideální 
počasí, schováme se v naší klubovně. Tam 
hrajeme také spoustu her. Pantomimu, 
Želvičky nebo Příšery máme moc rádi. Že 
nevíte, co to je?  Tak to někdy prostě musí 
vaše dítko přijít a od něj se pak všechno 
dozvíte.

Někdy se také učíme užitečné věci, třeba 
uzlování, šifrování nebo táborničení. Hra-
jeme deskové hry, a tím nemyslím jen „Člo-

Léto už je zase tady a dětem se blíží 
jejich dva měsíce volna. V Duze Křiš-
ťál Lutín ale nabízíme chvilku aktiv-
ního odpočinku každou středu. Co 
tam tedy vlastně děti dělají? 

DUHA Křišťál 
je tu každou středu...

Na nudu v našem oddílu nemáme čas. Foto: Lenka Pospíšilová
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O čem jednala rada obce

dne 10. 4. 2024:

Vzala na vědomí:
�  informace o  dokončení projektové doku-

mentace na  akci „LUTÍN, TŘEBČÍNSKÁ - 
CHODNÍK PODÉL SIL.III/57013“;

�  jednání ve  věci převzetí ordinace pro děti 
a dorost novou lékařkou a pověřuje starostu 
obce dalším jednání s uchazečkou.

Pověřila starostu obce dalším jednáním 
s Charitou Olomouc a se starosty Mikroregi-
onu KOSÍŘSKO ve věci zajištění rozvozu obě-
dů seniorům se sníženou schopností pohybu.

dne 29. 4. 2024:

Schválila výjimku z  nejvyššího počtu dětí 
ve třídě Mateřské školy v Lutíně na školní rok 
2024/2025 na 28. Důvodem je velký zájem 
o umístění dětí do MŠ na tento školní rok.

Nesouhlasila s konáním ohňostroje v  rámci 
oslav osvobození vlasti. Důvodem je škoda 

způsobená na soukromém vozidle v loňském 
roce.

Souhlasila s  úhradou poplatku ve  výši 
998  586 Kč za  vyjmutí pozemku p.č. 54/1 
v k.ú. Lutín z půdního fondu. Vyjmutí pozem-
ku je podmínkou dotačního titulu pro výstav-
bu nové budovy pro dětské skupiny, která 
na pozemku částečně vznikne.

Stanovila:
�  pro školní rok 2024/2025 úplatu za  zá-

jmové vzdělávání ve školní družině  a klu-
bu Základní školy a Mateřské školy Lutín, 
příspěvkové organizace, ve  výši 100 Kč 
za měsíc;

�  pro školní rok 2024/2025 úplatu za před-
školní vzdělávání v mateřské škole Základní 
školy a Mateřské školy Lutín, příspěvkové 
organizace, ve výši 300 Kč za měsíc.

dne 20. 5. 2024:

Schválila:

�  řádnou účetní závěrku společnosti SVK 

obce Lutín s.r.o. sestavenou za rok 2023 dle 
přílohy k zápisu;

�  Nařízení obce Lutín, kterým se zrušuje Vy-
hláška č. 8/94 o použití koefi cientu pro vý-
počet daně z  nemovitostí v  katastru obcí 
Lutín a Třebčín ze dne 27.11.1994.

Vzala na vědomí informace o jednání s ve-
dením Obce Slatinice ve  věci přidělování 
hrobových míst na tamním hřbitově s tím, 
že vedení Obce Slatinice souhlasí s  do-
tací na údržbu hřbitova ve výši 30 000 Kč 
za rok.

O čem jednalo zastupitelstvo 
obce

dne 24. 4. 2024:

Schválilo:
�  odkup pozemku p.č. 678/7 v k.ú. Hněvotín, 

orná půda o výměře 10565 m2 od Ing. Pavla 
Davida (Družstevní 647/40, Neředín, 77900 
Olomouc) za cenu 200 Kč za m2 a pověřuje 

Z RADY A ZASTUPITELSTVA OBCE

Univerzita třetího věku 
má „zelenou”

V minulém čísle jsem upozornil čtená-
ře OZ, že knihovna zjišťuje, zda je u nás 
zájem o  univerzitu třetího věku. Podle 
telefonů a návštěv v knihovně můžu říct, 
že rozhodně ano. V pátek 4. října v 9:00 
se v  lutínské knihovně bude konat prv-
ní nezávazná lekce, po které se případní 
zájemci  rozhodnou, zda vyplní závaznou 
přihlášku, zaplatí poplatek a kurz dokon-
čí. Znovu upozorňuji, že musí jít o senio-
ry nebo osoby v invalidním důchodu.

Téma kurzu je České dějiny a  jejich 
souvislosti. V  celkem šesti lekcích si 
“studenti” odnesou poznatky o  tom, jak 
národní, kulturní, geografické a  dokon-
ce i klimatické souvislosti utvářely čes-
ké dějiny. Dodateční zájemci o  studi-
um se mohou do  konce srpna nahlásit 
v knihovně.

Dovolená v lutínské knihovně
V  létě nezapomínejte nejen na pitný re-

žim, ale také na dobré čtení. Naše knihov-
na ráda pomůže. Ale pozor, z důvodu do-
volené bude ve  dnech 1. – 4. července 
a 12. – 16. srpna uzavřena.

Užijte si příjemné léto.
Jan Chabičovský, knihovník

věče, nezlob se“. Ty dnešní, nové jsou už 
dávno mnohem zajímavější. A  co teprve, 
když vytáhneme štětce a jdeme něco tvo-
řit! Pokaždé dokážeme děti něčím překva-
pit nebo zabavit.

Prázdniny rychle utečou a naše dveře se 
ve středu v září zase otevřou. Může přijít 
každé zvídavé dítě, ideálně školou povin-
né. Bližší informace naleznete na našem 
webu, případně v některém z dalších Obec-

ních zpravodajů. Budeme se na  všechny 
zájemce těšit.

V klubovně nebo v přírodě – nikdy se nenu-
díme!

Tomáš Pospíšil jr.
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starostu podpisem kupní smlouvy. Náklady 
převodu hradí kupující;

�  uzavření Smlouvy o  poskytnutí pří-
spěvku na zajištění dopravní obslužno-
sti Olomouckého kraje mezi Obcí Lutín 
a Olomouckým krajem dle přílohy k zá-
pisu;

�  Obecně závaznou vyhlášku, kterou 
se zrušuje Obecně závazná vyhláška 
Obce Lutín č. 2, o  použití koeficientu 

pro výpočet daně z nemovitostí v ka-
tastru obcí Lutín a Třebčín, ze dne 21. 
prosince 1992 dle přílohy k zápisu;

�  poskytnutí individuální neinvestiční do-
tace ve výši 200 000 Kč Římskokatolic-
ké farnosti Slatinice u  Olomouce, (IČ: 
64990869) na  opravu fasády kostela 
Nanebevzetí Panny Marie ve Slatinicích. 
Dotace bude poskytnuta na základě ve-
řejnoprávní smlouvy.

Vzalo na vědomí informaci o dohodě s ma-
jitelkami pozemku p.č. 212/53 v  k.ú. Lutín 
o podmínkách prodeje části tohoto pozemku 
obci za účelem stavby cyklostezky Lutín – Ol-
šany.

Souhlasilo s  přepracováním projektu „Od-
loučené pracoviště mateřské školy v Lutíně“ 
na „Novostavbu pro péči o dítě v dětské sku-
pině Lutín“. /jch/

Lutín oslaví 790 let
Léto je časem dovolených a odpočin-

ku. Jedinou prázdninovou plánovanou 
akcí jsou oslavy 790 let uplynulých 
od  první písemné zmínky o  obci Lutín. 
Poprvé se připomíná v písemných pra-
menech z roku 1234, což ale nezname-
ná, že toho roku byla teprve založena.

My si tuto – pro nás významnou – his-
torickou událost připomeneme v sobo-
tu 13. července odpoledním kulturním 
a  zábavným programem pro dospělé 
i děti v lutínském přírodním areálu Ryb-
níček.

Chybět nebudou atrakce pro děti, bo-
haté občerstvení a  dobře vychlazené 
pivo z Litovle.

Spolu s  tímto výročím si účastní-
ci dopoledního slavnostního zasedání 
Zastupitelstva obce Lutín připomenou 
také třicet let trvání úplné základní ško-
ly v  Lutíně. Otevření nového pavilonu 
pro žáky pátého ročníku a  celého dru-
hého stupně, kteří doposud dojížděli 
do základní školy v Hněvotíně, proběhlo 
v září 1994.

Těšíme se na hojnou účast a doufáme, 
že nám tuto pečlivě připravovanou akci 
nepokazí žádné nepředvídané kompli-
kace ani rozmary počasí.

Vedení Obce Lutín 
a kulturní komise

KDY - KDE - CO | V ČERVENCI
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Starosta obce ocenil nejlepší 
„deváťáky”

Tradiční každoroč-
ní setkání vybraných 
žáků devátého ročníku 
lutínské základní ško-
ly se starostou obce 

proběhlo ve středu 12. června v aule školy.
Starosta obce Lutín Ing. Jakub Chrást 

slavnostně přijal a  ocenil nejlepší žáky, 
kteří po  ukončení povinné školní do-
cházky budou dále pokračovat ve studiu 
na středních školách.

Třídní učitelé obou tříd Mgr.  Hana 
Kovářová a  Mgr.  Petr Jakob seznámili 
starostu obce se studijními či sportov-
ními úspěchy sedmi žáků. Z  třídy 9.A 
byli odměněni Olexandra Pustovit, Filip 
Chmelář, Tomáš Kaprál a David Skopal, 
z 9.B Eliška Nováková, Adéla Šnajderová 
a Tomáš Nejedlý.

Výše jmenovaní žáci si udržovali vyni-
kající prospěch v průběhu celé školní do-
cházky, řada z nich reprezentovala školu 

ve  sportovních či vědomostních soutě-
žích. Petr Jakob, učitel

Chválíme a přejeme mnoho dalších úspěchů! Foto: Zdeněk Vích

Během dubna navštívili žáci prvního stupně hned dvě hasičské 
stanice. Na začátku dubna jsme se vydali na prohlídku k profesi-
onálním hasičům HZS Olomouckého kraje, kde si pro nás hasiči 
připravili jako vždy zajímavý a naučný program. Provedli nás celou 
stanicí, představili nám hasičská auta a techniku, kterou při výjez-
dech využívají. Měli jsme možnost  vyzkoušet si slaňování a zhléd-
nout trénink hasičského potápěče. 

Na památku děti dostaly tužky s důležitými čísly integrovaného 
záchranného systému. Na oplátku a  jako poděkování se hasičům 
odměnily různými dobrotami. 

Ke konci dubna jsme se vydali do Ohrady v Třebčíně, kde jsme 

strávili krásný slunečný den v přítomnosti členů SDH Třebčín. Roz-
dělili jsme se na skupiny a postupně jsme se dozvídali další nové 
informace. Prozkoumali jsme novou hasičskou zbrojnici, prohlédli 
jsme si historické a moderní hasičské vybavení a výstroj. Zopako-
vali jsme si všechna důležitá telefonní čísla, zásady první pomoci 
a dozvěděli jsme se, jak se zachovat v život ohrožujících situacích. 

Žáci se tak na chvíli vcítili do  role hasičů a získali nové zážitky 
a  vědomosti, které snad jen tak nezapomenou. Děkujeme všem 
hasičům za zajímavý program, který si pro nás připravili, a přede-
vším za to, co pro nás dělají. 

Petra Jiříčková, učitelka

Děkujeme hasičům za hezké zážitky

U hasičů HZS v Olomouci. S třebčínskými hasiči v Ohradě. Fota: Petra Jiříčková



12 Informace z obce a okolí naleznete na ofi ciálních stránkách obce: lutin.cz

A nakonec autogramiáda. Foto: Lenka Chodobová

První kolo soutěže „Natáhnu a  jedu” pořádala Sigmundova SŠS 
28. května. Žáci naší školy v ní soutěžili se svými autíčky s pohonem 
“na gumičku”. Soutěžilo se ve třech disciplinách – rychlost, vzdále-
nost a krása.

Pět nejúspěšnějších soutěžících postoupilo se svými autíčky do dru-
hého kola, které se konalo v pondělí 17. června opět v Sigmundově 
škole v Lutíně a do soutěže byly pozvány i okolní školy.

Soutěžní discipliny závodů byly stejné jako v prvním kole (rychlost, 
vzdálenost = dojezd a krása). Soutěžili jsme o různé hodnotné ceny, 
například šroubovák nebo tavicí pistoli aj. Naši soutěžící byli odměněni 
krásnými cenami hned pětkrát.
Kromě zážitků a dobré zábavy při soutěži jsme si také mohli vyrobit 
potisk na oblečení nebo nálepku.

Eliška Nováková a Alžběta Hrubá, 9. B

Robotickou soutěž máme za sebou

Náš „robotický“ soutěžní tým. Pro cenu jsme si šli pětkrát. Fota: Michal Žák

„Druháčci“  se zúčastnili autorského čtení
„V pátek 12. dubna jsme byli v  lutínské knihovně na bese-

dě se spisovatelkou Zuzanou Pospíšilovou. Ukázala nám své 
knihy, např. Kouzelnou třídu, Chechtavé pohádky a  mnoho 
dalších. Hráli jsme hry, hádali hádanky a poslouchali ukázky 
z knih, které pro děti napsala. Jsou jich skoro tři stovky. Ně-
kterým dětem se paní spisovatelka podepsala i do knihy, kte-
rou si s sebou přinesly.  Moc se nám na besedě i v knihovně 
líbilo.“

Tato slova patří žákyním druhého ročníku Cloe Pazderové, 
Emmě Smičkové, Magdaléně Vitáskové a  Kristýně Vojtkové 
a já bych k nim jen dodala, že autorské čtení paní Pospíšilové 
bylo skvělým nápadem a počinem knihovníka Bc. Jana Chabi-
čovského a  naše děti povzbudilo k vlastnímu čtení knih. A to 
je moc dobře.  Lenka Chudobová, učitelka 

Soutěžili jsme v Olympijském 
víceboji

Jako každoročně jsme měli nachystané 
discipliny Odznaku všestrannosti pro škol-
ní sportovní den (5. dubna), na kterém se 
do soutěží zapojila téměř celá škola.  Uči-
telé, asistentky a deváťáci pomáhali na sta-
novištích a většina žáků 4. - 9. tříd si pomě-
řovala síly buď mezi sebou, anebo sami se 
sebou (běh na 60 metrů, lehy-sedy, šviha-
dlo, trojskok a hod medicinbalem). V tento 

den nám vyšlo hezké počasí a  sportovní 
den jsme si náramně užili. Na přání žáků 
jsme letos přidávali běh na  1000 metrů, 
do kterého se řada z nich zapojila. Vítězo-
vé dostali diplomy a ceny a zase jsme byli 
všichni o trochu „trénovanější“.

Sportovní den měl pokračování na okres-
ním a  krajském kole. Na  okresním kole 
(18. dubna) mohlo být letos až 32 žáků, 
takže jsme toho jaksepatří využili a pobrali 
jsme dětí „jako smetí“. Je to radost, když 
ještě po skončení závodů si náš nejmlad-

ší účastník pořád trénuje švihadlo, aby se 
co nejlépe zdokonalil. První místo v okrese 
v Olomouci bylo naše, a  teď hurá na kraj 
do Hranic! 

Trochu jsme byli rozčarováni zprávou, 
která zazněla v Olomouci, že letos republi-
kové fi nále nebude a že soutěž bude končit 
krajem. Toto je ovšem na delší vyprávění, 
které zahrnuje účast dvou našich učite-
lů na  jednání v Praze. Zde jsme se spolu 
s  dalšími učiteli z  celé republiky snaži-
li vést diskusi a  předkládat argumenty 



V  letošním školním roce jsme se vypra-
vili otestovat angličtinu přímo do Anglie. 
Po  absolvování takřka nekonečné cesty 
autobusem jsme druhý den ráno dora-
zili do  francouzského Calais, nalodili se 
na  trajekt, zamávali kontinentální Evro-
pě a  po  téměř dvouhodinové plavbě nás 
na obzoru vítaly bílé doverské křídové úte-
sy. 

První den jsme strávili v  přímořském 
městě Brighton. Když jsme se dostatečně 
vydováděli na oblázkové pláži, nově zkon-

struovanou vyhlídkovou plošinou jsme se 
nechali vyvézt do výšky 138 metrů, odkud 
jsme měli nádherný výhled na celé město 

i moře. Odpoledne jsme navštívili bývalou 
královskou rezidenci a večer jsme si užili 
na zábavním molu. V pozdních večerních 
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předsedovi Českého olympijského výboru. 
Setkání ke  kýženému výsledku nevedlo 
a stále nám zůstává zastřen důvod, proč 
chtějí republikové fi nále rušit a  v dalších 
letech i kola krajská a okresní.

Náš vítězný tým osmi žáků (navíc s jed-
notlivcem Tobiášem Voltnerem) se však 
navzdory tomuto pozadí vydal 21. květ-
na do Hranic bojovat o zlato. Po  loňském 
druhém místě na  republikovém fi nále to 
snad nebylo tak úplně troufalé. Ale aby 
nebylo překážek málo, museli jsme čelit 

zdravotním komplikacím Filipa Chmelá-
ře a na poslední chvíli vyměnit dvě dívky 
našeho týmu. Zlato se zdálo být ohroženo, 
nicméně naši reprezentanti v Hranicích ze 
sebe vydali maximum a po velmi odhodla-
ném a bojovném výkonu opravdu zvítězili. 
Navíc v jednotlivcích jsme získali dvě třetí 
místa (Vašek Svoboda a Matyáš Vyhná-
nek), jedno druhé místo (Dominika Palán-
ková) a  jedno první místo (Filip Chmelář). 
Těsně utekla medaile Adamu Havlíčkovi 
a Tobiáši Voltnerovi (4. místa). Ve  vítěz-

ném týmu dále byli Veronika Fialová, Julie 
Navrátilová a Benjamín Balga.

Jako třešničku na  dortu tohoto článku 
jsem si nechala zprávu, že díky velké-
mu zapojení žáků naší školy do projektu 
Olympijského víceboje jsme byli zařazeni 
do slosování o ceny a vyhráli jsme jednu 
z hlavních cen v hodnotě 40 000 Kč. Tuto 
cenu jsme si převzali osobně  na slavnost-
ním předávání cen v Praze. Děti tak budou 
mít v tělocviku více sportovních pomůcek.

Radka Chmelářová, učitelka

Soutěžní tým pro krajské kolo v Hranicích. Foto: archiv školy Nejlepší v soutěži jednotlivců: Filip Chmelář uprostřed. 

Poznávacího zájezdu do  Anglie se 
žáci druhých ročníků maturitních obo-
rů zúčastnili ve dnech 11. – 16. dub-
na. Navštívili řadu zajímavých míst 
spojených s  minulostí i  současností 
této krásné země na severu Evropy.

England! Speak English!

Radost z bohatých zážitků nám nepokazilo ani náladové počasí. Foto: Jitka Kratochvílová
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hodinách jsme dorazili do Londýna, kde si 
nás přebraly hostitelské rodiny.

Třetí den jsme zavítali na  oxfordskou 
univerzitu, prošli se nádherným areálem 
Christ Church College a porozjímali v uni-
verzitní katedrále. Čtvrtý den jsme si vy-
zkoušeli, jaké to je procházet se sídlem 
královského rodu Windsorů a  odpoledne 
jsme se vyřádili na rozmanitých atrakcích 
v Legolandu. 

Pátý den byl ve znamení Londýna. Tro-
cha deště při projížďce lodí po Temži nás 

neodradila a  na  vlastní oči jsme vidě-
li všechny nejznámější londýnské mra-
kodrapy i  Tower Bridge. Procházkou ko-
lem Westminsterského opatství a  budov 
Britského parlamentu jsme se přesunuli 
až k Londýnskému oku (London eye), v je-
hož kabině jsme strávili příjemnou půl-
hodinku s  nádherným výhledem na  celý 
Londýn. Nemohli jsme opominout ani 
Buckinghamský  palác, Downing Street 10, 
Cutty Sark nebo nultý poledník v Greenwi-
chi. 

Pak přišly na  řadu poslední nákupy 
v O2 aréně a večer nástup na trajekt.  Za-
mávali jsme osvětlenému doverskému 
přístavu a hurá domů. Díky silnému vě-
tru jsme na palubě zažili dokonce i pocit 
beztíže. 

I přes částečnou nepřízeň počasí jsme si 
celý zájezd náramně užili. Cestovní kan-
celáři Seagull děkujeme za skvělou orga-
nizaci celého zájezdu a  bezpečný návrat 
domů. 

Jitka Kratochvilová, učitelka

Víte, co je paintball?
aneb Neobyčejný výlet lutínských 
středoškoláků 

Na originální výlet se v úterý 21. květ-
na vypravili žáci třídy MS1.C Sigmundo-
vy SŠS. V  olomouckém Paintball Game 
centru měli možnost získat mnoho neo-
byčejných poznatků a zážitků.

Svoje strategické myšlení a  bojové 
schopnosti si mohli koncem května vy-
zkoušet lutínští studenti v neředínském 
paintballovém spolku, který nabízí neo-
byčejnou zábavu. Jde o  jeden z nových, 
rychle se rozvíjejících adrenalinových 
sportů, ve kterém není důležitá jen fyzická 
kondice a síla, ale také schopnost strate-
gicky myslet a rychle se rozhodovat.  

Pod vedením zkušeného instruktora 
byla naše třída včetně pana učitele roz-
dělena na dva týmy. Po objasnění pravi-
del boje byly rozdány speciální značko-
vací paintballové zbraně. Jsou to pistole, 
které vystřelují želatinové kuličky napl-

něné vodou s dosahem až čtyřicet met-
rů. Proto byli všichni účastníci vybave-
ni také štíty, aby měli chráněnou oblast 
hlavy a obličeje.  

Hřiště, kde souboj probíhal, je rozhlehlý 
osamocený areál, ve  kterém se dokonce 
nachází i  zajímavá historická část vo-
jenské pevnůstky z roku 1850. Tento fort 
s označením XV vnáší do  hry jistý podíl 
autentičnosti a hráči se tak mohou v jeho 
interiérech přenést do dob dávno minulých. 
Protože však nyní probíhá jeho rekonstruk-
ce, odehrávalo se utkání pouze v jeho okolí, 
což však účastníkům vůbec nevadilo. Boj 
se soustředil v členitém terénu s  mnoha 
přírodními nebo uměle postavenými pře-
kážkami, které sloužily jako kryty. Oba týmy 
zaujala hra natolik, že si vzájemný souboj 
mohly zahrát hned několikrát téměř až 
do vyčerpání všech svých sil. 

Z celé akce si studenti odnášeli neo-
byčejné zážitky, jakými jsou nejen ra-
dost z výhry, ale i  poznatek, jak málo 
někdy stačí k prohře. Pro mnohé z nich 
byla tato hra plná napětí, dobrodružství 
i  vzrušení především příjemným odrea-
gováním a báječnou zábavou. 

 Radek Mlčoch, MS 1.C

K boji připraveni! Foto: Tomáš Kantor

Právnická fakulta Univerzity Palackého 
opět po  roce spojila síly s Pamětí národa 
Střední Morava a pro žáky středních škol 
Olomouckého kraje uspořádala unikátní 
setkání s  pamětníky útlaku komunistic-
kého režimu. Mladá generace tak měla 

jedinečnou možnost vyslechnout  životní 
osudy a důkazy odvahy tří bojovníků s to-
talitním režimem - Michala Mrtvého, Pavla 
Kleina a Lumíra Kantora. Poslední ze jme-
novaných působí v  současné době jako 
senátor a od něho jsme dokonce obdrželi 
pozvání do Senátu Parlamentu ČR. Exklu-
zivním bonusem celé akce byla interaktiv-
ní prohlídka bývalého krytu civilní obrany 
v Bezručových sadech. 

Při účasti čtyř dalších škol se naši re-
prezentanti s  četností a  kvalitou dotazů 
rozhodně neztratili. Zástupci našich žáků, 
Karolína Procházková a  Vojtěch Veče-
řa z  prvního ročníku oboru Management 
ve strojírenství, shrnuli zážitky z celé akce 
takto: „Měli jsme možnost vyslechnout 
životní příběhy tří pamětníků. Všichni byli 
rodáci z Olomouce. Vyprávěli nám o  tom, 

jaký byl komunismus a  jak se v té době 
žilo. Měli jsme také prostor pro své otázky. 
Po  přednáškách jsme se vydali do  bun-
kru, který byl postaven až po druhé svě-
tové válce a používal se jen na  vojenská 
cvičení. Tam jsme zhlédli výstavu příběhů 
a fi lmů dalších pamětníků komunistického 
režimu a celý bunkr jsme si mohli projít. 

Odnesli jsme si spoustu zkušeností, rad 
a  zážitků, ale hlavně jsme zjistili, jak to 
všechno tenkrát bylo. Byla to skvělá pří-
ležitost a moc děkujeme panu učiteli Ná-
pravníkovi za zorganizování celé akce.“                                        

Hodnoty jako demokracie, základní lid-
ská práva, právní stát a  občanská spo-
lečnost Právnická fakulta UP propaguje, 
podporuje a  rozvíjí již od svého obnovení 
roku 1991.

Lukáš Nápravník, učitel

Hrůzy komunistického režimu a  jeho 
oběti si v  pátek 7. června připomněli 
na Právnické fakultě Univerzity Palac-
kého v Olomouci také žáci Sigmundovy 
střední školy. Vzpomínková akce měla 
název  „Můj příběh”. 

Nechceme zapomenout!
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SPORT V OBCI

Nejvíce zápasů odehrála opora v  bráně 
Mirek Nejezchleb (s výjimkou jednoho od-
chytal všechny zápasy). Nejlepšími střelci 
mužstva jsou Jirka Vymazal a Zdeněk Volf 
(oba vstřelili po 6 brankách). V příštím roč-
níku, který startuje na začátku srpna, budou 
muži znovu působit v 1. B třídě pod vede-
ním Michala Skopalíka. Cílem bude přivést 
posily, o kterých jednáme, a dále „zapraco-
vat” mladíky, kteří vycházejí z dorostu.

Mužů B se bohužel dotkla personální nou-
ze v  „áčku”, kdy někteří hráči museli hrát 
právě s A-mužstvem. „Béčko” tak mnohdy 
neodjelo ani v plném počtu. Klobouk dolů 
před těmi, kteří poctivě vyráželi k venkov-
ním utkáním, kdy jedinou jistotou pro ně 
byl pořádný výprask. Tým B skončil ve 
IV. třídě na posledním, 13. místě se ziskem 
9 bodů za 3 výhry a 20 proher. Nejvíc zápa-
sů (19) odehrál Rostislav Pavlíček st., nej-
lepším střelcem se šesti zásahy byl Serhii 

Riabchenko. Trenérem mužstva byl Vláďa 
Jahoda.

Dorost sdružený s  Hněvotínem, rovněž 
sužovaný nedostatkem hráčů, skončil 
na posledním, 14. místě krajské soutěže se 
ziskem 10 bodů za 3 výhry a 10 proher. Nej-
více zápasů (27) odehrál „srdcař” a kapitán 
Dalibor Dudík. Nejlepšími střelci jsou Mira 
Liška a Adam Ondrúšek, oba dali po 6 bran-
kách. Trenérem mužstva byl David Vykydal.

Starší žáci sdružení s Těšeticemi ve své 
první sezoně skončili na 9. místě se ziskem 
6 bodů za 2 výhry a 16 proher. Nejvíce zá-
pasů (18) odehrál Matěj Müller a nejlepším 
střelcem byl Matyáš Vyhnánek s 9 branka-
mi. Trenérem družstva byl Honza Spurný.

Mladší žáci nastupující pod hlavičkou 
Hněvotína B v  okresním přeboru obsadili 
celkové pěkné 20. místo (z 26 týmů). Nejvíc 
zápasů (12) odehráli hned tři hráči - Tomáš 
Látal, Štěpán Sedláček a David Ščudla. Nej-

lepším střelcem je Štěpán Sedláček (autor 
20 branek). Družstvo vedl tandem Libor 
Sedláček a Luděk Ščudla.

Naše drobotina nám dělá radost, kluci 
s  dětským nadšením skvěle reprezentu-
jí náš klub i obec. V kategoriích přípravek 
problémy s  počtem dětí nemáme. Starší 
benjamínky čeká ještě jeden turnaj, vedou 
svou tabulku a pouhý bod jim stačí k prven-
ství ve své skupině. Mladší benjamínci pak 
mají jisté minimálně druhé místo ve  své 
skupině. S  benjamínky trénovali Radek 
Švéda, Štefan Seifert, Vojta Pospíšil, Ondra 
Gallik a Jirka Minář. V době nouze pomá-
hali s trénováním Serhii Riabchenko, Zdena 
Pavlík a Marek Brhel. Z  řad rodičů či nad-
šenců stale hledáme trenéry nebo organi-
zační pracovníky k našim nejmenším fot-
balistům. V případě zájmu nás kontaktujte 
na e-mailu jakub.chrast@email.cz.

Petr Kovařík, předseda TJ

V  polovině června skončila další fot-
balová sezona. Muži A pod vedením Mi-
chala Skopalíka v 1. B třídě sk. B obsadili 
konečné 9. místo s 33 body za 9 výher, 6 
remíz a 11 porážek. Vzhledem k perso-
nálním problémům zaviněným zejména 
častými zraněními se i tento výsledek dá 
považovat za úspěch, protože s předsti-
hem nám nehrozil sestup do nižší sou-
těže. 

Fotbalová sezona 
2023/2024 je minulostí

Starší žáci (sdružení s Těšeticemi). Foto: archiv odboru kopané TJ

Běh mládeže vstoupil do další desítky
Běh mládeže – Velká cena Obce Lutín – se v pátek 17. května 

konal už po jedenatřicáté. Od prvního ročníku v roce 1994 se ho 
zúčastnilo 3317 závodníků, kterým bylo rozdáno 587 kilogra-
mů čokolády. Soutěžilo se v pěti kategoriích (dívky a chlapci 
zvlášť), největší účast byla v chůzi na 1000 metrů. Účastníci 
byli místní i přespolní.

Po vytrvalém drobném dešti se půl hodiny před zahájením závo-
du počasí umoudřilo, déšť konečně ustal a na trať vyrazili nejmen-
ší závodníci na odrážedlech. Všichni jeli a běželi “na plný plyn” 
a sladká odměna čekala na každého.

Letošního ročníku (pod mrakem, ale bez deště) se zúčastnilo 
61 závodníků. Putovní pohár si odnesli Julie Hacarová z Lutína 
a David Ščudla z Třebčína.

Výsledky 31. ročníku (dívky/chlapci 1. – 3. místo):
�  odrážedla: 
Adéla Chrástová, Eva Tomečková
Sebastián Švarc, Štěpán Tomeček, Jáchym Chrást
�  běh 60 m (do 4 let): 
Marie Sedláčková, Adéla Chrástová, Vanessa Šatná
Jakub Pospíšil, Šimon Sedláček, Štěpán Tomeček



�  běh 200 m (5 – 7 let):
Sofi e Minářová, Adéla Chrástová, Eva Tomečková
Jan Pospíšil, Alex Minář, Jáchym Chrást
�  běh 400 m (8 – 14 let):
Julie Hacarová
David Ščudla, Tomáš Brostík, Jakub Minář

�  chůze 1000 m (společný start):
Julie Hacarová, Dagmar Bajgarová, Lucie Ščudlová
Tomáš Brostík, Tadeáš Bajgar, Jakub Minář

Pořadatel BraDoSka děkuje Obecnímu úřadu Lutín za podporu. 
Všem závodníkům přeje pevné zdraví a těší se, že v příštím roce 
jejich počet vzroste. (Jen pro srovnání: 3. ročníku v roce 1996 se 
účastnilo 192! startujících.) Za pořadatele Václav Dostálík

16 Aktuální informace naleznete také na facebooku: facebook.com/obecLutin

FBC Tornáda Lutín zhodnotil 
uplynulou sezonu

V  sezoně 2023/24 trénovali a  hráli dívky 
a  chlapci v  devíti kategoriích, z  nichž osm 
bylo soutěžních. Účastnili se okresních, kraj-
ských a  celorepublikových soutěží a  s  vý-
sledky mohou být víc než spokojeni.

Elévky (roč. 2013 a  mladší) si v  nej-
menší možné sestavě vybojovaly prven-
ství v  soutěžích v  rámci Olomouckého 
a  Moravskoslezského kraje a  porazily 
i  velkokluby z  velkých měst. Z  účasti 
ve  společném týmu s  FBS Olomouc si 
přivezly Bára Čejková, Bára Plocková, 

Silva Navrátilová a  Elenka Šnajderová 
zlaté medaile z celorepublikových turna-
jů v Praze.

Mladší žákyně, se kterými hrají také 
elévky, jsou jeden z  nejmladších týmů 
v lize. Z devíti týmů z celého Olomoucké-
ho a Moravskoslezského kraje vybojovaly 
čtvrté místo, Katka Charvátová a  Ivetka 
Číhalíková, které hrály za FBS Olomouc, si 
přivezly z celorepublikového turnaje Pra-
gue Floorball Cup zlaté medaile.

V  turnaji Ostrava Cup vybojovala děvčata 
ročníku 2011-2013 druhé místo a postoupila 
do play-off. Ve večerním zápase je sice pora-
zily hráčky FBS Olomouc, ale předvedly velmi 

dobrou hru a odhodlání zabojovat v příští se-
zoně o vyšší umístění.

Většina hráčů v kategorii mladší žáci hrála 
na velkém hřišti první sezonu, přesto se hoši 
dočkali hned několika výher a  remíz. Spolu 
s trenéry věří, že díky poctivému tréninku se 
jejich hra bude dále zlepšovat.

Starší žákyně odehrály v klubu svou posled-
ní sezonu a skončily v lize čtvrté (8 vítězství, 
3 remízy, 7 porážek). Florbal hrají dobře a mají 
možnost pokračovat v jiných klubech.

Starší žáci hráli Olomoucký přebor. V kon-
kurenci dalších osmi týmů obsadili krásné 
třetí místo za Šternberkem a Olomoucí.

Dorostenci odehráli v Olomoucké lize všech 

Mladší žáci. Foto: Martin Přidal Starší žáci. Foto: Jan Chmelář

Starší žákyně. Foto: Marek Látal Trenéři. Foto: Sarah Kreuzingerová



Mezinárodní soutěž MOSONSHOW v Ma-
ďarsku hojně navštěvují soutěžící z Evropy 
i vzdálenějšího světa (např. z Peru). Letos se 
konala 21. dubna a naši modeláři byli víc než 
úspěšní. Ladislav Holásek a Pavel Hirner se 
mohou pochlubit druhým místem v papíro-
vých modelech, Filip Koudelka  v plastiko-
vých modelech rovněž druhým místem.

Za model kamenolomu získal Ladislav Ho-
lásek medaili v divácké soutěži.

Domácí soutěž “Papírové jaro” se konala 

20. – 21. dubna v Nehvizdech nedaleko Pra-
hy. Jan Mariánek  (mladší žák) v ní obsadil 
jedno první, jedno třetí a dvě sedmá místa, 
Pavel Hirner dvakrát první a  jednou dru-
hé místo, Ladislav Holásek dvakrát druhé 
a jednou třetí místo.

V kategorii VDT (velká dopravní technika) 
zazářili Pavel Hirner prvním a Ladislav Holá-
sek pátým místem.

V  květnu (11.5.) se konala “Papír show” 
v Ostravě a pro naše modeláře  to byly opět 

medailové a  pohárové „žně”. Zasloužili se 
o  ně Jan Mariánek (mladší žáci) dvakrát 
prvním místem a “senioři” Ladislav Holásek 
a Filip Koudelka celou nadílkou ocenění, po-
hárů a diplomů: Ladislav Holásek za druhé 
a třikrát třetí místo, Filip Koudelka za jedno 
první, tři druhá a dvě třetí místa.

Tvůrčí a  zajímavá práce modeláře baví, 
z úspěchů i ocenění mají radost a brzy se 
chtějí pochlubit novými modely.

Michal Holásek, člen KŽM

18 zápasů, vstřelili soupeřům 35 branek, zís-
kali 37 bodů a čtvrté místo v tabulce. V kaž-
dém utkání bojovali “do posledního písknutí”, 
ukázali sílu a vytrvalost a věří, že jsou na dob-
ré cestě k úspěchům v příští sezoně.

Aktivními sportovci jsou také trenéři. Le-

tos se zúčastnili běhu Mánesovou stezkou 
na 17 kilometrů a Matěj Přidal, Tomáš Bráz-
dil a Martin Přidal “vyběhli” všechna první tři 
místa. Vendula Číhalíková doběhla v ženské 
kategorii třetí.

 Za FBC Tornáda Vendula Číhalíková

(Pozn. redakce: Článek je pro velký rozsah 
zkrácen. V původní nezkrácené verzi je spo-
lu s bližšími informacemi o průběhu sezony, 
podrobnostmi z  tréninků a  zápasů, dojmy 
a hodnocením trenérů umístěn na klubovém 
Facebooku.)

17Informace z obce a okolí naleznete na ofi ciálních stránkách obce: lutin.cz
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Letošní jaro bylo v  lutínském Klubu 
železničních modelářů nejen plné prá-
ce, ale zaslouženě také plné radosti 
z ocenění jejích plodů. Zejména v sekci 
“Papíráci” byli jeho členové na meziná-
rodní soutěži v Maďarsku  a na domá-
cích soutěžích (Nehvizdy u Prahy, Os-
trava) odměněni za  své pozoruhodné 
modely řadou medailí a pohárů.

Železniční modeláři 
se mají čím chlubit

Amálka Čeplová soustředěná na přesný střih. Kuba Kratochvíl při práci na diorámě „Bitevní pole”. Foto: Michal Holásek

„Medailisté“ Ladislav Holásek a Filip Koudelka. Modelářský talent Honzík Mariánek. 

ZAJÍMAVOSTI



Válka prošla také Třebčínem
Nedávno proběhla vzpomínková akce na vylodění spojenců v Nor-

mandii. Před osmdesáti lety začala poslední fáze druhé světové vál-
ky. Je to k nevíře, ale v Třebčíně mají na tuto dobu viditelnou připo-
mínku.

Za války byly protiletecké úkryty na našem území označovány L-S-
-R, tj Luft-Schutz-Raum. V doslovném překladu „protiletecký prostor 
(kryt)”. A taková připomínka války se ještě dnes v Třebčíně najde. Po-
kud se kolemjdoucí podívá na prostor u vrat domku čp.137, uvidí i nyní 
zadní část bílé šipky. Tehdy vyznačovala směr cesty k úkrytu. Písmena 
jsou sice divná, ale jen do té doby, dokud si je nezkusíme prohlédnout 
v zrcátku. Šablona byla totiž na zeď přiložena obráceně! Byl to záměr? 
Obyvatelé protektorátu Čechy a Morava tehdy, s humorem sobě vlast-
ním, vysvětlovali zkratku L-S-R jako „Letí Sem Rusové“.

Je na místě otázka, kde dotyčný úkryt byl? Chybějící část šipky totiž 
zcela jistě ukazovala směrem k obci Lípy, v ulici bylo tenkrát pouze 
patnáct domů a hasičská zbrojnice. V kterém z nich byl vhodný úkryt? 
Ví to někdo?

Mimochodem, pamětníci si vybavují, že před koncem války, než ně-
mecké vojsko opustilo Třebčín, byla na polní cestě odbočující z této 
ulice v palebném postavení maďarská protiletecká baterie (proti dom-
ku čp.147). Josef Nejedlý

18 Aktuální informace naleznete také na facebooku: facebook.com/obecLutin

Lutín po 60 letech

Obchody v dnešní Růžové ulici v šedesátých letech.
 Foto: archiv Pavla Zlámala 

Dům má zateplení a novou fasádu, část bývalých obchodů má nové využití.
 Foto:  Karel Mišák

Dnes se posuneme od  nové prodejny 
MAKOVEC jenom o pár metrů dál. V še-
desátých letech minulého století exis-
tovala v Lutíně jediná prodejna potravin 
(naposledy se jí říkalo U  Mačáka), což 
je v dnešní době těžko pochopitelné. Už 

dávno byla zavřená prodejna „U  Zářec-
kých“ naproti škole, kam si ještě v pade-
sátých letech chodily děti pro svačinky 
a pamlsky. 

Kopeček před obchodem byl (a  dod-
nes je) v Lutíně kromě Rybníčku jediným 

sáňkařským terénem (když ještě v zimě 
padává sníh).

Dnes je v této „obchodní galerii“ všech-
no jinak a  především bývalá prodejna 
potravin už dávno nefunguje a nezadrži-
telně chátrá. Karel Mišák

Třebčínská připomínka války. 

Nářeční výzkum pokračuje
Zpráva, že v naší obci hanáčtina dosud 

nezanikla, je výborná. Důkazem toho je 
i druhé kolo nářečního výzkumu, který re-
alizoval Ústav pro jazyk český Akademie 
věd České republiky. 

Tentokrát oslovili pracovníci ÚJČ AV ČR 
občany Lutína, v  jejichž rodinách zůsta-
ly hanácké tradice zachovány.  Výzkumu, 

který proběhl v kanceláři obecního úřadu, 
se účastnili manželé Mišákovi, Jiří Vyma-
zal, Pavel Zlámal a Robert Kroutil z Laško-
va. 

Děkujeme respondentům za  ochotu 
a zájem, se kterým pomáhají udržet živou 
tradici krásného hanáckého nářečí.

Dalibor Kolář
Foto Jiří Látal

* * *
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Ohavný „skelet“ konečně uvolnil místo pro budoucí odpočinkovou zónu. 
Demolice proběhla letos 10. dubna. Foto: Michal Holásek

Prostor po zbouraném domě č.p. 49 rozšíří zázemí Technických služeb.
 Foto: Jakub Chrást

Přes nepřízeň počasí rekonstrukce mostu v Třebčíně pokračuje. Fota: Ivana Sedláčková

Na prostranství před BILLOU vznikne nové centrum obce.  Foto: Michal Holásek

Příští číslo Obecního zpravodaje vyjde 2. 9. 2024.
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SPOLEČENSKÁ KRONIKA

Vítání občánků
V neděli 19. 5. byly v Třebčíně slavnostně přijaty do svazku obce 2 děti.

NAŠI
JUBILANTI:

v květnu:

Kamil Palička 92
Bohumila Janošíková 89
Blanka Přikrylová 87
Josef Kolomazník 84
Lubomír Grézl 84
Václav Dostálík 84
Vladimír Peša 83
Františka Popelková 83
Libuše Janošíková 81
Petr Chvátal 80
Jana Konečná 80
Vít Mohler 80
Josef Nikl 80
Vladimír Šolc 80
Berta Mužíková 75
Miluše Večeřová 75

v červnu:

František Lisický 86
Antonín Navrátil 83
Marie Juřicová 81
František Kovář 80
Věra Papoušková 80
Alena Mikulková 80
Pavel Kratochvil 75

Všem jubilantům přejem zdraví 
a spokojenost.

Sbor pro občanské záležitosti

NAROZENÉ DĚTI:

duben:

Tina Kaliňáková

květen:

Valerie Lužná

Laura Popelková

Ludmila Živa Strnadová

Vojtěch Vrbka

Narozeným dětem přejeme, aby jejich příští dny a cesty byly plné slunce 
a pohody.
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Vítání občánků
V sobotu 15. 6. byly v Lutíně slavnostně přijaty do svazku obce 3 děti.
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OPUSTILI NÁS VE VĚKU...

Pozůstalým projevujeme 
upřímnou soustrast.

Marie Staňková
96 let / Lutín
Jan Novotný
92 let / Třebčín
Alois Hrubý
82 let / Lutín
Jana Tyityišová
80 let / Lutín
Františka Látalová
73 let / Lutín
Radomil Zapletal
68 let / Lutín
Jitka Jiříčková
61 let / Třebčín


